
 

کمبود دارو در سیستان و بلوچستان 
نازنین فرزادی فر، مدیرعامل کانون هموفیلی ایران در 
گفت وگو با ایلنا درباره داروهای فاکتور ۸ گفت: در سال گذشته 
میزان تولید دارو توسط تولید کننده داخلی به شدت پایین 
آمد و در یک بازه زمانی یا تولید نداشتند و یا اگر تولید داشتند 
اصلا توزیع نمی شد و ما پاییز و زمستان بسیار سختی را در سال 
گذشته از نظر دارو داشتیم. مدیرعامل کانون هموفیلی ایران 
تصریح کرد: متاسفانه سیاستی که اعمال شد این است که در 
سال گذشته با توجه به کمبود دارو بیماران به سمت استفاده از 
داروی پلاسمایی برده شدند و بیمار به داروی پلاسمایی عادت 
کرده و ۶ ماه از این دارو استفاده کرده است و حالا که داروی 
نوترکیب تولید و توزیع شده است همین بیماران را مجبور به 
استفاده از داروی نوترکیب می کنند که باعث ضد فاکتور شدن 
بیماران می شود و تاثیرات مخرب بر روی کبد بیماران داشته و 
حساسیت هایی را ممکن است ایجاد کند.  او در بخش دیگری 
از صحبت هایش با اشاره به بالا بودن میزان ابتلا به بیماری 
هموفیلی در استان های شرقی، غربی و جنوبی گفت: با توجه 
به اینکه ازدواج های فامیلی در این مناطق غیرقابل اجتناب 
است میزان ابتلا به بیماری های خاص به دلیل توارث در این 
مناطق زیاد است البته ما تلاش می کنیم آزمایش های لازم را 
در این مناطق داشته باشیم.  مدیرعامل کانون هموفیلی ایران 
با بیان اینکه بالاترین موارد ابتلا به فاکتور ۱۳ در دنیا در استان 
سیستان و بلوچستان است، تصریح کرد: در مواردی نیز فرد 
ممکن است مادر برای آزمایش مراجعه نکند و بعد از تولد 

مشخص شود که کودک مبتلا به بیماری هموفیلی است. 

 بوی پساب تصفیه خانه اشتهارد
 مردم را به ستوه آورده!

علی سلاجقه، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت 
از محیط زیست با اشاره به بازدید میدانی از تصفیه خانه شهرک 
صنعتی اشتهارد و خروجی نامناسب این تصفیه خانه در این 
بازدید ضمن ابراز تاسف تخلفات محیط زیستی صورت گرفته 
خطاب به مدیر عامل شهرک صنعتی اشتهارد گفت: بوی ناشی 
از خروجی پساب شما، مردم را آزرده کرده و آلودگی ناشی از 
آن، منابع آب و اراضی کشاورزی را تحت تاثیر قرار داده است.  
او افزود: در بازدید از محل تصفیه خانه شما تخلفات متعددی 
مشاهده شد که باید در اولین زمان ممکن اصلاح شود. ما هم 
در این مسیر پای کار هستیم و صندوق ملی محیط زیست 
می تواند در بحث مالی کمک کند.  سلاجقه با تاکید بر اینکه 
رویکرد دولت این است که تولید متوقف نشود عنوان داشت: 
لذا پیش از ورود دستگاه قضا و پلمب واحد، رویه را اصلاح کنید.  
معاون رئیس جمهور ضمن هشدار به مسئولان شهرک صنعتی 
اشتهارد تصریح کرد: این موضوع حیات مردم را مختل کرده 
لذا اگر تمکین نکنید و روند تصفیه پساب اصلاح نشود، هیچ 

مماشاتی در کار نخواهد بود. 

روغن نباتی شیراز توضیح دهد
انتقال ۳ کارخانه آلاینده سیمان، پشم شیشه و روغن نباتی 
به بیرون شهر سال هاست به مطالبه اصلی شهروندان شیراز 
تبدیل شده است.  به گزارش ایلنا، بعضی از این کارخانه های 
آلاینده در شیراز پیشرفت قابل توجهی در بحث انتقال انجام 
داده اند و بعضی دیگر همچنان قصد خارج شدن از شهر را 
ندارند و چندین سال است که پیشرفتی برای انتقال نداشته اند.  
سی سال از پروژه انتقال کارخانه روغن نباتی شیراز می گذرد 
اما هر بار به دلایل مختلف فرآیند انتقال این کارخانه متوقف 
شده است؛ کارخانه پشم شیشه از دیگر واحدهای صنعتی 
آلاینده در شیراز که تدابیر لازم برای انتقال این کارخانه به 
خارج از شهر اتخاذ و زمینی نیز برای اجرای طرح انتقال این 
واحد صنعتی در منطقه ویژه اقتصادی در نظر گرفته شده 
است و انتقال همچنان ادامه دارد.  طی آخرین مصوبات و 
هماهنگی های انجام شده و نظارت مستمر مدیرعامل کارخانه 
سیمان یکی از کارخانه های آلاینده دیگر شیراز در کمیسیون 
بند ۲۰ اعلام کرد »این کارخانه بر اساس زمان بندی عملیات 
اجرایی و عمرانی مشخص، تا پایان سال ۱۴۰۴ به طور کامل 

از شیراز خارج خواهد شد.« 
معاون نظارت و پایش حفاظت محیط زیست فارس با بیان 
اینکه کارخانه روغن نباتی شیراز در حال انتقال به منطقه 
ویژه اقتصادی شیراز است، می گوید: هنوز عملیات اجرایی 
این کارخانه انجام نشده است و جابه جایی باید طبق برنامه 
زمان بندی انجام شود.  قاسم نهاوندی با اشاره به اینکه موضوع 
انتقال کارخانه روغن نباتی در دستور کار جلسه آینده ماده ۱۴ 
قرار گرفته است، ادامه می دهد: مسئولان کارخانه روغن نباتی 
باید موضوع و چرایی عدم انتقال این مجموعه را به منطقه ویژه 

اقتصادی توضیح دهند. 

 سرعت بالا
در جاده تهران- ورامین سرعت خودروهای سنگین زیاد 
است. لطفا برای کاهش تصادفات نظارت بیشتری صورت 

گیرد. 
سلیمی از ورامین

مترو
شلوغی مترو واقعا معضلی شده است برای تمامی مردم، 
دیروز حدود نیم ساعت در متروی امام خمینی معطل شدم که 
بتوانم مترو سوار شوم و به محل کار خود برسم چرا مسئولان 

مترو فکری به حال این شلوغی ها نمی کنند. 
اسدی از کرج

مشکلات اقتصادی
تمام این فشارهای اقتصادی که به ما وارد می شود روی قشر 
ضعیف تأثیر بیشتری می گذارد. در حال حاضر از کوچک ترین 
خریدی که برای فرزندانمان می خواهیم انجام دهیم ناتوان 

هستیم. 
خانی از تهران 

آرمان ملی: پیش از این هوای تهران و کلانشهرها و سایر 
شهرها و روستای ها و استان ها و محلات ایران با یک معضل 
جدی مواجه بود و آن غیر قابل تحمل شدن، دودی و خاکستری 
و سرب اندود و گوگردآلود شدنش بود که نفس را بند آورده 
و ضربان قلب را به شماره می انداخت و شمار روزانه مراجعه 
کنندگان به بیمارستان ها و درمانگاه ها را به ارقامی غیرقابل باور 
می رساند. حالا یک مشکل دیگر هم به آن اضافه شده: غیر قابل 
پیش بینی بودن! یعنی وقتی مقامات و کارشناسان هواشناسی 
می گویند قرار است برای نمونه از پنجشنبه گذشته بادی بوزد و 
بارانی ببارد و هوا خوب شود، هوا بدتر هم می شود و شما اگر به این 
پیش بینی ها یا به قول مسئولان سازمان مربوطه، پیشگویی ها، 
اعتماد کرده و برای روز پنجشنبه یا سایر روزهای خود بنا به 
تغییرات جوی و آب وهوایی برنامه ریزی کرده باشید، حسابی 
حالتان گرفته می شود و حتی ممکن است به طور جدی سلامتی 
خود را به خطر بیندازید به خصوص اگر در شمار گروه های 
حساس قرار داشته باشید.  روز گذشته هم این سردرگمی و 
گیجی ادامه پیدا کرد؛ از یک طرف گفته می شد که سامانه 
بارشی به کشور وارد شده و قرار است برف و باران چندین استان 
را دربر بگیرد و از طرف دیگر گمانه زنی ها حول تداوم آلودگی و 
تعطیلی احتمالی مدارس می چرخید و به این ترتیب باز هم معلوم 
نشد امروز هوا آلوده است یا قابل قبول، باران می بارد یا برف یا 

هیچکدام و مردم چه باید کنند با این پیشگویی های دقیق!
اینجا دو بحث مطرح می شود؛ یکی مدیریت بحران که باید 
مثل بحث ریزگردها و گرد و غبار که آن را هم به اطلاع مردم 
نرسانده و همگی با هم غافلگیر شده اند، ۴۸ ساعت قبل، خبر 
دهد و البته این بر اساس دستورالعمل مدیریت شرایط اضطرار 
گردوغبار است که توسط سازمان حفاظت از محیط زیست ابلاغ 
شده ونه در باره آلودگی هوا. هرچند تفاوتی ندارد و در هر دو 
صورت این بحث عدم اطلاع و غافلگیری به قوت خود پابرجاست. 
نکته دیگر اینکه مدیریت شرایط و کنترل آلودگی هوا که از 
دست مسئولان خارج شده، زمان بروز هم که کاری از دستشان 
برنمی آید و لااقل از طریق همین پیش بینی ها با کمک پیش 

بینی های جهانی به مردم بگویند که لااقل آنها بدانند کی از خانه 
خارج شوند یا نشوند! به از دسترس خارج شدن سایت ها هم بد 
نیست اشاره ای کنیم: در روزهای آلودگی هوا خود رسانه های 
دولتی خبری پرسیدند که »چرا ایستگاه های سنجش آلودگی 

هوا در برخی ساعات از چرخه خارج می شود؟«

   پیش بینی ها غلط از آب درآمد
در پی پیش بینی های غلط سازمان هواشناسی در خصوص 
آلودگی هوا، رئیس سازمان هواشناسی درباره پیش بینی های 
غلطشان گفت: صحبت های ما پیش بینی است، پیشگویی 
نیست! او گفت که شواهد افزایش بارش ها را نشان می داد اما 
اتفاق نیفتاد و خودمان بیشتر از همه از این موضوع ناراحت 
بودیم! سحر تاجبخش در جریان سفر خود به استان کردستان 
در پاسخ به این سوال که چرا در فصل پاییز امسال به رغم اعلام 
هواشناسی، خبری از بارش ها نبود و پیش بینی ها درست نبود، 
گفت: ما بر اساس یک سری شواهد و مدل ها اظهارنظر می کنیم، 
صحبت هایمان پیش بینی است، پیشگویی نیست، یعنی آنچه را 

که روی نقشه ها و مدل ها می بینیم، اعلام می کنیم. 
تسنیم در توضیح این خبر از زبان تاجبخش نوشت: در آخرین 
شورای آبی عالی نیز که با حضور رئیس جمهور برگزار شد، اعلام 
کردم که براساس تمام مدل های تولیدی داخلی و مدل های 
کشورهایی دیگر، شواهد افزایش بارش ها را نشان می داد که در 
مهرماه بارش های بالای نرمال در کشور داشته باشیم اما در آبان 
ماه هم اتفاق نیفتاد و ما خودمان بیشتر از همه از این موضوع 

ناراحت بودیم!
او گفت که ناراحتی ما از این موضوع نه تنها به خاطر اینکه 
پیش بینی  بارش ها درست درنیامده، بلکه شرایط کشور به نحوی 
است که بیشتر به آب نیاز دارد و این منابع بارشی می توانست 
کمک خوبی برای استان هایی که در دو سال اخیر تحت تاثیر 
کم بارشی شدید بودند، باشد.  او با اذعان به اینکه بارش ها در آبان 
ماه زیر نرمال بود، گفت: امروز تمام صحبت ها بر پایه احتمالات 
است، ما ۵۰ تا ۷۰ درصد احتمال می دهیم  که بارش ها بالای 

نرمال باشد و در معنای بدبینانه ممکن است که ۳۰ تا ۵۰ 
درصد پیش بینی ها نیز اتفاق نیفتد. 

   مسئولان چه کردند!
اما در روزهای گذشته از سری کارهایی که مسئولان انجام 
دادند، اعلام برخی عوامل آلودگی هوا از جمله زباله سوزی با 
بازدید از اماکنی بود که این اتفاق در آنجا رخ می داد یا برخی 
تذکرات هم از سوی قوه قضائیه به تولیدکنندگان آلودگی ها 
داده شد. برای نمونه، رئیس قوه قضائیه اعلام کرد که »به 
مسئولان گفته ایم که اگر برای آلودگی هوا کاری نکنید ترک 
فعل کرده اید.« و افزود: به جای اینکه مصداقی با یک موضوع 
برخورد کنیم، نگاهمان را ریشه ای کنیم. باید بستری که باعث 
تضییع حقوق عامه شده است را باید برچینیم.  غلامحسین 
محسنی اژه ای که در نخستین برنامه سفر استانی به اردبیل 
به مناسبت روز دانشجو به دیدار دانشجویان در دانشگاه محقق 
اردبیلی رفته بود که این صحبت ها را مطرح کرد.  پالایشگاه تهران 
هم در روزهای گذشته اخطار گرفت. در این زمینه مدیرکل 
حفاظت از محیط زیست استان تهران گفت: ۱۰ درصد آلودگی 
هوای تهران مربوط به واحد های پالایشگاهی و نیروگاهی است.  
علیرضا مزینانی درحاشیه گشت و پایش ویژه شبانه محیط 
زیست استان تهران گفت: بررسی ها نشان می دهد مشعل های 
)فلر( پالایشگاه تهران آلاینده هستند و راه حل آن بازیابی این 
گاز ها و برگشت آن به فرآیند های بهره برداری از این گازهاست.  
او افزود: بیشتر خودرو های انتقال سوخت و کامیون هایی که به 
پالایشگاه و مجموعه های وابسته به پالایشگاه در شهرک انرژی 
تردد می کنند نیز فرسوده و آلاینده هستند و سهم بسزایی در 
افزایش آلودگی این منطقه دارند.  مدیرکل حفاظت از محیط 
زیست استان تهران با اشاره به اینکه منابع ثابت آلودگی هوا 
حدود ۴۱ درصد در آلودگی هوای تهران نقش دارند و از این میان 
حدود ۱۰ درصد مربوط به واحد های پالایشگاهی و نیروگاهی 
است، افزود: این واحد ها ملزم به رفع آلودگی هستند و برای رفع 
آلودگی برخی از این واحد ها مانند پالایشگاه نفت تهران اقدامات 

حقوقی و قانونی شده و در حال پیگیریست. 

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1715

شنبه 
1402 .09 .18
25    جمادی الاول     1445/    09    دسامبر     2023

a r m a n m e l i . i r

                       88105007                 

استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

در پی پیش بینی های غلط در خصوص رفع یا ماندگاری هوای آلوده؛

غلط »پیش بینی« کردیم!

معاینه رایگان افراد بالای 18 سال
همه افراد بالای ۱۸ سال با مراجعه به 
پایگاه های سلامت، خانه های بهداشت، مراکز 
جامع سلامت و ایستگاه های مجری طرح 
می توانند به صورت رایگان معاینه و قند و فشار 
خونشان اندازه گیری شود. در صورت ابتلا به 
پرفشاری و دیابت نیز برای پیگیری درمان به 

مراکز درمانی مربوطه ارجاع می شوند. 
به  تهران،  رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
تشریح جزئیات مرگ و میر ناشی از بیماری های 
غیرواگیر در کشور پرداخت. حسین قناعتی، با 
بیان اینکه ۸۳ درصد از بار بیماری ها و مرگ و 
میر ناشی از آن، بر اثر بیماری های غیرواگیر مانند 
پرفشاری خون و دیابت است، گفت: ۳۲ درصد از 
افراد بالای ۱۸ سال فشارخون دارند و ۶۰ درصد 
از افراد از فشارخون خود بی خبرند. همچنین ۱۴ 
درصد از افراد مبتلا به دیابت هستند و ۵۰ درصد 
از آنان از بیماری خود خبر ندارند. به همین دلیل 
از این بیماری به عنوان قاتل خاموش یاد می شود. 

مخالفت با افزایش سن 
بازنشستگی کارگران 

نماینده مردم ارومیه در مجلس با بیان اینکه 
مخالف افزایش سن بازنشستگی در برنامه هفتم 
توسعه هستم، گفت: این مصوبه ضد کارگری بوده 
و ایراد حقوقی و شرعی دارد.  روح ا... حضرت پور 
در گفت وگو با ایلنا با اشاره به مخالفت خود در 
رابطه با افزایش سن بازنشستگی کارگران گفت: 
این مصوبه ضد کارگری است امیدوارم شورای 
نگهبان جلوی این مصوبه را بگیرد و آرامش را 
به ۱۴میلیون خانواده کارگران ایرانی به ارمغان 
بیاورد.  او با بیان اینکه، این مصوبه ایراد حقوقی 
و شرعی دارد گفت: قطعا شورای نگهبان این 
مصوبه را جهت چکش کاری به مجلس مسترد 
خواهد کرد.  حضرت پور اظهار داشت: اقتصاد 
ما بیمار است و مشکل سرمایه گذاری و توسعه 
فضای کسب وکار به دلیل رکود تولید درکشور 
مشهود است بنابراین اشتغال جوانان باید اولویت 
مجلس و دولت باشد نه افزایش سن و سنوات 
بیمه پردازی کارگران! نماینده ارومیه در مجلس 
تصریح کرد: ما نمایندگان مجلس به جای جذب 
سرمایه گذار داخلی و خارجی بفکر افزایش بیمه 
پردازی کارگران هستیم و از استانداردهای 
متعارف بین المللی سبقت گرفتیم. ما به جای 
کاستن از آلام کارگران، استرس را بر جامعه 
کارگری تحمیل کردیم. حضرت پور افزود: بنده 
مخالف این مصوبه هستم و در مجلس نیز به این 

مصوبه رای مخالف دادم. 

فرسایش خاک
 در ایران ۶ برابر دنیاست

مدیرکل دفتر حفاظت خاک و آبخیزداری 
سازمان منابع طبیعی گفت: فرسایش خاک 
در ایران تقریباً معادل ۲ تا ۲.۵ برابر آسیا و ۵ تا 
۶ برابر میانگین جهانی است.  نیازی معاون آب 
و خاک وزارت جهاد کشاورزی گفت: با اجرای 
عملیات آبخیزداری می توانند ۵۰ درصد از 
فرسایش خاک در کشور جلوگیری کرد.  او 
گفت: از ۱۶.۵ تن فرسایش خاک در کشور 
حدود ۱۰ تا ۱۱ تن مربوط به فرسایش آبی 
است که با اجرای طرح های آبخیزداری می توان 
آن را تا ۵۰ درصد کاهش داد. به گفته وی، 
۷۰۰ سال زمان می برد تا یک سآنتی متر خاک 
تولید شود، عنصری که بستر ۱۲۵ میلیون تن 
محصول کشاورزی است و تامین کننده امنیت 
غذایی کشور، اما همین عنصر حیاتی، تحت 
تاثیر عواملی همچون تخریب پوشش گیاهی 
و فعالیت های صنعتی حدود ۷۰ سال است 
که روند فرسایشی آن اوج گرفته و به ۱۶.۵ تن 
در هکتار رسیده است.  نوری، مدیر کل دفتر 
حفاظت خاک و آبخیزداری سازمان منابع 
طبیعی هم گفت: فرسایش خاک در ایران تقریباً 
معادل ۲ تا ۲/۵برابر آسیا و ۵ تا ۶ برابر میانگین 
جهانی است.  به گفته افلاطونی، رئیس سازمان 
امور اراضی کشور از ۱۸ میلیون هکتار زمین قابل 
کشت، فقط ۵ میلیون هکتارش خاک حاصل 

خیز دارد و باید آن را حفظ کرد. 

پلتفرم های فروش آنلاین دارو 
مجوز ندارند

رئیس اداره  داروخانه های سازمان غذا و 
دارو با اشاره به تخلفات پلتفرم ها در فروش 
دارو و از جمله داروهای غیرمجاز، قاچاق و 
تاریخ گذشته، تاکید کرد: پلتفرم های فروش 
آنلاین دارو مجوز ندارند و مردم دارو را تنها از 
داروخانه ها تهیه کنند.  مینا آژوغ - رئیس اداره  
داروخانه های سازمان غذا و دارو تاکید کرد: 
عرضه، فروش و تبلیغات فرآورده های دارویی 
در سایت ها و سکوهای اینترنتی غیرمجاز است.  
او گفت: بارها تاکید کرده ایم که تنها مرجع 
رسمی برای عرضه دارو، داروخانه ها هستند 
و مردم دارو را فقط از داروخانه ها تهیه کنند؛ 
چراکه داروها باید شرایط تامین، توزیع و عرضه 

مناسب داشته باشند. 
 بنابر اعلام سازمان غذا و دارو، آژوغ گفت: 
این شرایط مستلزم این است که سازمان غذا 
و دارو به عنوان دستگاه تنظیم گر چارچوبی 
برای تامین کننده، توزیع کننده و عرضه کننده 
در کل فرایند زنجیره تامین ایجاد کرده باشد.  
رئیس اداره داروخانه های سازمان غذا و دارو 
گفت: عرضه داروهای تاریخ گذشته، داروهای 
قاچاق، داروهای سقط جنین و داروهای مخدر 

برخی از پرونده  های قضائی پلتفرم هاست. 

از میان تمام مشتقات و مخدرهای حاصل 
از مت آمفتامین، آمفتامین و مت آمفتامین ها 
از دسته گروه های دارویی فنیل آمین هستند 
مخدرهای  و  مشتقات  تمام  میان  از  که 
حاصل از آمفتامین یا مت آمفتامین، مخدر 
شیشه، قوی ترین ماده اعتیادآور است که به 
شکل بلورهای آمفتامین ساخته می شود. 
مت آمفتامین یا مخدر کریستال و شیشه، 
حاوی دو ماده شیمیایی به نام های »لئو- مت 
آمفتامین« و »دکسترو - مت آمفتامین« است. 
از این دو ماده شیمیایی برای ساخت شیشه 
به اندازه مساوی استفاده می شود. این دو ماده 
باعث »استریوایزومرهای مت آمفتامین« 
می شوند که در آینده باعث ایجاد مولکول های 
متامفتامین و اثرات سرخوشی در فرد خواهد 
شد. به گزارش ایسنا، پس از مصرف شیشه، 
فرد به دلیل بی خوابی، برای روزها و ساعت ها 
ممکن است دچار هذیان و توهمات شود که 
این موضوع ممکن است منجر به بیماری های 
روانی شود. به دلیل احساس افزایش قدرت و 
انرژی، مصرف کنندگان گاهی اوقات روزها را 
بدون خوابیدن می گذرانند. استفاده بیش از 
حد از شیشه که منجر به چندین روز بی خوابی 
در مصرف کننده می شود، می تواند باعث ایجاد 
حالتی به نام »نیشگون گرفتن و کشیدن« شود. 
حالتی که در آن مصرف کننده به طور فزاینده ای 
ناامید، پارانوئید و ناپایدار می شود و احتمالاً 

دچار حالات توهم و روان پریشی می شود.
   چرا مصرف شیشه اعتیادآور است؟

نوع  اعتیادآورترین  شیشه،  مخدر 
محرک های مت آمفتامین بوده که ویژگی 
اصلی آن احتمال بالای اعتیاد به مصرف 
آن است. دلیل اصلی این عامل استفاده از 
)دکسترو-مت آمفتامین( در مخدر شیشه و 
کریستال است. مصرف مخدر شیشه به دلیل 
ترشح هورمون دوپامین در مغز و احساس 
لذت فوری، شدید و طولانی بین نوجوانان 

و جوانان شیوع زیادی یافته است. برخی 
از مصرف کنندگان مزمن شیشه هیچگاه 
نمی توانند مصرف این ماده را کنار بگذارند 
چون در اثر تغییرات دائمی در مغز در اثر 
مصرف شیشه حس لذت در آنها مختل شده 
و بدون مصرف مواد هیچ لذتی را نمی توانند 
تجربه کنند. به این دلیل احتمال افزایش 
مصرف در آنها بسیار زیاد است، چراکه 
این افراد دنیای بدون لذت را نمی توانند 
تحمل کنند.امروزه جوانان ۱۸ تا ۲۵ سال 
بزرگترین گروه مصرف کننده مخدر شیشه 
هستند. مصرف شیشه بیشتر در مهمانی ها و 
پارتی های شبانه است. مخدر شیشه یکی از 
خطرناک ترین مواد مخدر غیرقانونی است که 
عوارض و پیامدهای بسیار جدی و خطرناکی 
به دنبال دارد. با مصرف شیشه، تقریباً یک 
دز خالص از مواد محرک به طور آنی وارد مغز 
می شود. این مواد محرک احساس نشاط 
زیادی به فرد می دهد و حالت سرخوشی 
طولانی مدتی ایجاد می کند و اثر خود را نیز 
به صورت سریع از دست نمی دهد. در برخی 
پارتی ها و مهمانی های شبانه میزبان با قرص 
اکستازی از افراد پذیرایی می کند. نوجوانان 
به دلایل مختلف مانند عدم آگاهی و وسوسه 
دوستان به مصرف شیشه روی می آورند. اغلب 
آنها برای فرار از احساسات ناخوشایند و تغییر 
حال و هوایشان شیشه مصرف می کنند. برخی 
از آنها هم مانند دانش آموزان یا دانشجویان برای 
بیدار ماندن در شب های امتحان از این ماده 
استفاده می کنند. بارزترین علائم اولیه مصرف 
شیشه عبارت از هیجان زدگی، تند صحبت 
کردن، بی تابی، افزایش فعالیت های فیزیکی، 
کاهش اشتها، احساس سرخوشی و توهمات 
ذهنی، بی میلی به غذا برای روزها، افزایش 
تعداد ضربان  قلب، افزایش تنفس و دمای بدن، 
تحریک پذیری و بی خوابی، برافروختگی چهره، 

...  و خشونت است.

بر اساس پژوهش های موجود، افراد در 
سال ۲۰۲۳، به طور میانگین حدود ۶ ساعت 
از شبانه روز خود را در فضای مجازی سپری 
می کنند و این کاربرد گسترده، اهمیت 
توسعه سواد رسانه ای و اطلاعاتی را بین 

شهروندان نشان می دهد.
یک تحلیلگر رسانه گفت: مطالعات انجام 
شده در سال ۲۰۲۳ میلادی نشان می دهد 
که مردم جهان در ۲۴ ساعته شبانه روز 
حدود ۶ ساعت در فضای مجازی زیست 

می کنند و وقت خود را می گذرانند.
سینا قربانی در گفت وگو با ایرنا افزود: در 
جهان امروز، استفاده از فضای مجازی در 
میان آحاد افراد جامعه فراگیر شده و این فضا 
تبدیل به یک جزء جدایی ناپذیر و پراهمیت 

در زندگی روزمره تبدیل شده است.
او ادامه داد: بر اساس پژوهش های 
موجود، افراد در سال ۲۰۲۳، به طور 
میانگین حدود ۶ ساعت از شبانه روز خود 
را در فضای مجازی سپری می کنند و این 
سواد  توسعه  اهمیت  گسترده،  کاربرد 
رسانه ای و اطلاعاتی را بین شهروندان نشان 

می دهد.
این تحلیلگر رسانه با اشاره بر اینکه 
استفاده گسترده از فضای مجازی از یک سو 
و سیل تحولات عظیم در این حوزه از سوی 
دیگر، یک آگاهی فراگیر در سطح جامعه و 
در مواجهه با این فضا را طلب می کند، اظهار 
کرد: اگرچه استفاده از فضای مجازی و 
ابزارهای دیجیتال، سبب تسهیل برخی از 
شاخص های زندگی روزمره افراد جامعه 
شده است، اما از سوی دیگر بستری برای 
بمباران اطلاعاتی معارضان و سردرگمی 
افکارعمومی میان انبوهی از اطلاعات شده 

است.
قربانی می افزاید: افراد به طور روزمره 
با فناوری های جدید مواجه شده و تحت 

تاثیر محتواهای گوناگون قرار می گیرند، اما 
توانایی و آگاهی استفاده از این فناوری های 
نوین را نداشته و بعضا در تشخیص اطلاعات 
صحیح و ناصحیح دچار خطا شناختی و 

محاسباتی می شوند.
او تصریح کرد: آموزش سواد رسانه ای و 
اطلاعاتی به آحاد جامعه و افزایش سطح 
آگاهی آنان در این زمینه دارای اهمیت 
فراوان است و می بایست در اولویت تمامی 
مدیران قرار بگیرد که متاسفانه بسیاری 
از مدیران در این حوزه دچار ساده انگاری 

شده اند.
این کارشناس مسائل رسانه با تاکید بر 
اینکه تغییر و تحول های سریع در حوزه 
فضای مجازی، سبب شده است که عموم 
افراد نتوانند خود را همگام با رشد این فضا 
به روزرسانی نمایند و تنها به کاربری سطحی 
تبدیل شده اند، گفت: این مسئله به شدت 
افراد جامعه را در برابر تهدیدات موجود 
فضای مجازی آسیب پذیر کرده است، لذا 
نقش مسئولان در توانمند کردن افراد جامعه 

در این زمینه بسیار با اهمیت و مهم است.
قربانی افزود: سطح سواد اطلاعاتی در 
کشور ما وضعیت مطلوبی ندارد و نسبت به 
میانگین جهانی، پایین تر است و مطالعات 
اسناد نشان می دهد که اغلب فعالیت های 
داخل کشور در حوزه سواد رسانه ای، ابعاد 
مختلف فضای مجازی را دربر نمی گیرد 
و غالبا بر اساس نمونه های موجود نگاه 
کاربردی در تولیدات این حوزه بسیار 

کم رنگ است.
به گفته او: آموزش سواد اطلاعاتی 
و رسانه ای یک جریان مقطعی و یک باره 
نیست و با توجه به پیدایش فناوری های 
نوین و سرعت پیشرفت این فناوری ها، 
حوزه آموزش باید به صورت پیوسته به 

روزرسانی شود.

ماده   مخدری که اعتیاد به آن منجر به بروز اسکیزوفرنی خواهد شد

بیشترین مصرف کننده شیشه 18 تا ۲5 ساله هستند!
لزوم اهمیت توسعه سواد رسانه ای و اطلاعاتی بین شهروندان

هر فرد روزی ۶ ساعت در فضای مجازی!

مردم چه باید کنند با این 
پیش بینی  های دقیق!

  ما پیشگو نیستیم 
و خودمان هم ناراحتیم!

  تلاش برای کاهش زمینه های آلودگی و مدیریت بحران لحظه ای پیشکش
لااقل پیش بینی غلط به مردم نگویید


